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Reformáció és megújulás
Bölcskei Gusztáv: Ki vagyunk szolgáltatva a politika hullámzásának
Sötéten látjuk a jövő  esztendőt. Számoltunk. Eszerint ha az oktatási intézmé
nyeinkben nincs béremelés és fejlesztés, akkor csak ahhoz, hogy az idei szin
ten tudjanak maradni, húszszázalékos normatívaemelés szükséges. Ezzel 
szemben most csökkenni fog -  mondta Bölcskei Gusztáv püspök, a Magyar- 
országi Református Egyház zsinatának lelkészi elnöke, aki a reformáció em
léknapja alkalmából adott interjút a Magyar Nemzetnek.

■  Jfzsó Ákos_______________________

N emcsak Magyarországon, ha
nem világszerte mindenütt ok
tóber 31-én tartják a reformáció 
emléknapját. Miért ezen a na

pon ünnepelnek a reformátusok?
-  Luther Márton 1517. október 31-én 

hozta nyilvánosságra azt a 95 vitatételét, 
amely az egyház akkori és az általa ideális
nak tartott helyzete közötti különbségről 
szólt. Tételeit a wittenbergi vártemplom 
kapujára szögezte. A reformáció alapján 
álló egyházak a XIX. század óta tartják az 
ünnepet, amelynek különböző helyi válto
zatai alakultak ki.

-  Vannak speciálisan magyar hagyo
mányok?

-  Az utóbbi években újra felelevenítet
tük a protestáns napok hagyományát. A 
protestáns kultúrának a nemzeti szabad
ságmozgalmakhoz való szoros kötődése is 
magyar sajátosság. Gondoljunk csak arra, 
hogy a reformátusok szabad vallásgyakor
lását rögzítő bécsi békét a Bocskai István 
fejedelem által vezérelt szabadságharc 
előzte meg. Magyarországon a protestan
tizmus története a felekezeti iskolákkal is 
erőteljesen összekapcsolódott. Ez szinte 
egyedülálló Európában. Nálunk majdnem 
annyi protestáns iskola működik, mint 
ahány az összes európai protestáns állam
ban együttvéve.

-  Mivel magyarázza mindezt?
-  Európában sokan túlhaladottnak tart

ják a felekezeti iskolákat. Amikor nálunk az 
1990-es évek elején újraindulhattak, akkor 
Nyugaton kicsit értetlenkedve figyelték ezt. 
Néhány éve azonban olvastam az egyik 
nagy tekintélyű protestáns teológus előadá
sát, amelyben az egyház feladatának egyik 
fontos terepeként jellemezte a felekezeti is 
kolát. Európa országaiban különböző utat 
járt végig a protestáns egyház. A magyar 
modellt azonban egyre többen dicsérik.

-  Önnek mit jelent ez a nap?
-  Az egyház lényegére és az eredeti kül

detésére vonatkozó kérdésekre emlékeztet. 
Ezt próbálta a XVI. századi reformáció is, 
amely nem kívánt új egyházat alapítani, 
csupán szembesítette az embereket azzal, 
hogy mi is az egyház, s amit egyházi élet
ként megélünk, az mennyiben felel meg az 
eredeti küldetésnek. Fontos ez a szembe
sülés, hogy lássuk: hol vagyunk, és hol az a 
hely, ahol az egyház ura bennünket látni 
akar. Ez az a küldetés, amelyet az evangéli
um hirdetésében, az egyházi közösségi 
életforma megélésében és az egyház szavá
nak korszerű megtalálásában képvisel
nünk kell.

-  Mi volt Luther alapkérdése?
-  Hogyan találok rá a kegyelmes Isten

re, ebben milyen szerepe van az egyháznak, 
a gyülekezetnek, az istentiszteletnek és a 
sákramentumoknak? Azt is megkérdezte, 
hogy az egyháznak milyen a külvilág felé vi
selt felelőssége. Nem kell új kérdéseket ki
találni, ezeket kell folyamatosan vizsgálni.

-  Most a helyén van a református egy
ház?

-  A reformátorok azt mondták: az igaz 
egyház ott van, ahol Isten igéjét tisztán hir
detik és a sákramentumokat helyesen szol
gáltatják. Ezeket nem rendelik alá sem a 
korszellemnek, sem az ideológiáknak, sem 
az emberek tetszésének, hanem annak a fo
lyamatos lefordítása zajlik, amely Isten igé
jében olvasható. Ahol mindez adott, ott 
egyház is van. Azt kell lemérni, mennyire 
tud közösséget építeni, érthető, az Isten 
igéjének megfelelő szót mondani, és az em
berek kérdésére válaszolni.

-  Nagyjábólfél éve tart a XII. zsinati cik
lus. Elnökké választása után lapunknak azt 
mondta: olyan országos programot kíván 
indítani, amely az egyházi élet megújhodá
sát, felfrissülését szolgálja. Mi valósult meg 
eddig az elképzeléséből?

-  A 2001-es népszámláláskor 1,6 millió 
ember mondta, hogy köze van a reformá

tus egyházhoz. A mi statisztikánk azonban 
csak fele ennyiről tud. Meg kell őket 
találnunk. Ez az országos lakótelepi misz- 
sziós programunk alapja. A másik: felka
rolni azokat az embereket, akiknek testi 
vagy lelki segítségre van szükségük. Az or
szágban több ilyen szolgálat indult. Azért 
hoztuk létre a Református Diakóniai Intéz
mények Szövetségét, hogy olyan átfogó 
szervezet legyen, amely az egyházkerüle
tekben közösen tud fellépni, adott esetben 
forrásokat találni vagy munkaerőt átcso
portosítani. Szeretném, ha a Kárpát-me
dencei református egyházak között valósá
gos összefogás jönne létre.

-  A parlament előtt van a jövő  évi költ
ségvetési törvény. Elegendőnek tartja, amit 
a református intézmények kapnak?

-  A Magyarországi Református Egyház 
önfenntartó, a gyülekezeti lelkipásztort a 
saját gyülekezete fizeti.

-  A z egyház azonban intézményfenn
tartó is ...

-  k i  egyház mint a gyülekezeteiben élő 
közösség a gyülekezeteiről saját maga gon
doskodik a hívek önkéntes egyházfenntar

tói járulékából. Intézményeit pedig úgy 
tartja fenn, hogy abban magyar gyermeke
ket, időseket szolgál. Azaz: az államtól vál
lal át feladatot. Tehát nem azért jár pénz az 
egyháznak, mert egyház, hanem azért, 
mert állami feladatokat lát el. A többi in
tézmény fenntartójához hasonlóan -  és itt 
az önkormányzatokra is gondolok -  söté
ten látjuk a jövő esztendőt. Számoltunk. 
Eszerint ha az oktatási intézményeinkben 
nincs béremelés és fejlesztés, akkor csak 
ahhoz, hogy az idei szinten tudjanak 
m aradni, húszszázalékos norm atíva
emelés szükséges. Ezzel szemben ez most 
csökkenni fog.

-  Hogyan tudják pótolni a hiányzó 
pénzt?

-  Erre a kérdésre a felelős magyar par
lamentnek kellene feleletet adni. Nekünk 
nincsenek tartalékaink. Nem tehetjük 
meg, hogy felemeljük az önkéntes egyház
fenntartói járulékot. Ez nem egyházi kér
dés, hanem össznemzeti ügy.

-  A parlamenti ellenzék arra kéri a kor
mányt, hogy az Európai Unió alkotmányá
ról szóló kormányközi tárgyalásokon tá
mogassa a keresztény értékekre és az Isten
re utaló kitételeket. A z már látszik, hogy a 
kabinet nem támogatja ezt a javaslatot. Mi 
erről a véleménye?

-  Az Ige szerint: Istened nevét hiába ne 
vedd a szádra. Azt szeretném, ha ez az el
képzelés nemcsak üres formulaként jelen
ne meg, hanem az együttélés során is meg
mutatkozna.

-  A napokban nyilvánosságra került a 
kormány egyházpolitikai koncepciója, 
amelyet a Miniszterelnöki Hivatal szakér
tői készítettek. Kikérték a véleményüket?

-  Pontosítani szeretném, ugyanis csak 
az került nyilvánosságra, hogy van egy 
ilyen elképzelés. Volt egy tanácskozás, 
ahová a történelmi egyházak képviselőit 
nem hívták meg. Véleményünket sem kér
ték ki, hiszen addig nem is tudtunk erről a 
koncepcióról.

-  A kádári gyakorlat újból visszatért? 
Róluk döntenek, de nélkülük?

-  Még Kiss Elemér kancelláriaminisz
ter időszakában volt egy tanácskozás, ahol 
elhangzott, hogy létre kell hozni egy vegyes 
bizottságot, amely a kormány és az egyhá
zak képviselőiből áll. Ez nem valósult meg. 
Remélem, a koncepcióról a kormány majd 
csak megkérdezi az érintetteket is.

-  A z eddig napvilágot látott részekről 
mi a véleménye?

-  Sok újdonságot nem látok benne. 
Nem tartom szerencsés megfogalmazás
nak a szabad egyház szabad államban szlo
gent. Ez abban a történelmi konstelláció
ban fogalmazódott meg, amikor az egyház 
túlsúlyától kívánták az államot, a civil tár
sadalmat megszabadítani. Aki 2003-ban

azt állítja, hogy most is ez a helyzet, az sze
rintem nem tudja, hogy itt mi történik. A 
másik vonás, hogy az egyházak ki vannak 
szolgáltatva a politika hullámzásának. Mi 
semmi másra nem törekszünk, mint hogy 
legyen egy kiszámítható, kormányzati pe
riódusoktól független, átlátható, jogi fi
nanszírozású rendszer. Az egyház közéleti 
felelőssége a mi szemünkben nem átpoliti
zált egyházi struktúra. Lehet azt mondani, 
hogy az egyház fejtse ki szabadon a tevé
kenységét, de amikor az állammal nincs 
partneri viszony, akkor ez nagyon nehezen 
megy. A kérdés tehát az, hogy mi a célja a 
koncepciónak, és hogyan válik valóra.

-  Készítsünk akkor számvetést: mi a vé
leménye a hivatali ciklusának félidejéhez 
közeledő Medgyessy-kormány eddigi egy
házpolitikájáról?

-  Látja, ennyi időnek kellett eltelnie, 
hogy megjelenjen egy tervezet, amely kör
vonalazza a kabinet egyházpolitikáját. A 
választások után a Medgyessy-kormányon 
bizonytalanságot lehetett érezni, hogyan is 
viszonyuljon az egyházakhoz. Ez a tisztá
zatlanság máig sem múlt el. Lehetőségeink 
beszűkültek, mert a hivatalos nyilatkoza
tok szintjén elhangzó ígéretek nem mindig 
teljesülnek.

Publicisztika a 6. oldalon I

Az egyháznak azért jár pénz, mert állami feladatokat lát el FOTÖ: M N-AR CH ÍV

J O B B  S Z E M L E

Még mindig IX. 11.
(1. rész)
IS  Lovas I st v An____________________ __________________________________________

R endkívül jó érzés tiszta, nyugodt és biztonságos vizeken evezni. Olyanon, 
m int a ném et nyilvánosság, beleértve elsősorban a közbeszédet, médiát, 
könyvkiadást. Amelynek politikai korrektségére szerencsére olyan megfel
lebbezhetetlen személyiségek adtak nekünk eddig garanciát, m int Kertész 

Imre, Eörsi István és Konrád György. Mindig vagy majdnem  m indig kiemelve a kont
rasztot a pallérozatlan, politikailag inkorrekt és szalonképtelen hazai nyilvános köz
beszéddel. Úgyhogy m inden Németországban megjelent könyvről így nyugodt szív
vel, felemelt fejjel és öröm mel tudunk beszámolni, nem félve attól, hogy a politikai 
helytelenség zavaros vizeire tévednénk szakavatott révészek nélkül.

Főként akkor nem, ha a könyvek kiadói, m ár csak tekintélyük m iatt is, további 
garanciát jelentenek.

Németországban, akár szerte a világban, tovább folyik a spekuláció arról, hogy ki 
követhette el a 2001. szeptember 11-i merényletsorozatot az Egyesült Államokban. Va
jon miért nem tártak a világ elé a bíróságot is meggyőző bizonyítékát annak, hogy a me
rénylet kitervelője valóban Oszama bin Laden volt, és végrehajtói az al-Kaida terror
szervezet tagjai? Vajon miért kellett a napokban a demokrata párti Lieberman szenátor
nak azzal fenyegetnie a Bush-kormányt, hogy az ügyet vizsgáló független bizottsággal a 
bíróság elé állíttatja a kormányt, ha nem tesz a bizottságnak hozzáférhetővé minden, a 
terrorcselekményekkel kapcsolatos dokumentumot? Minél inkább távolodunk időben 
a több m int két évvel ezelőtt végrehajtott támadásoktól, a megválaszolatlan kérdések 
száma nemhogy csökkenne, hanem nő. A kérdés szinte mindenkit foglalkoztat, a vizs
gálattal megbízottaktól és politikusoktól kezdve szakértőkön át félnótásokig. Kivéve -  
legalábbis a jelek szerint -  sajtónknak az értelmiségi magatartást már rég elvetett, alap
vető dolgokban kérdéseket fel nem tevő balliberális részét, amelynek minden világos. 
W ashington kimondta a végső szót: a dolgokról ennyit és ne tovább.

De a világ közvéleményét a rejtély továbbra is foglalkoztatja. És továbbra is kétel
kedik, miközben bevásárlókosárszám ra vásárolja a tém át feldolgozó, annak kulcsá
ra választ kereső könyveket. És amelyről m ost Németországban további három  
könyv látott napvilágot.

A három  közül az egyiket nem kisebb személyiség, m int Andreas von Bülow írta 
A CIA és szeptem ber 11. -  nemzetközi terror és a titkosszolgálatok szerepe címen. A 
könyv -  nyilván sokak bánatára -  az igen tekintélyes m üncheni Piper kiadónál jelent 
meg. Andreas von Bülow a Német Szövetségi Köztársaság tudom ányos kutatásért fe
lelős m inisztere volt. Aki, sokakhoz hasonlóan, erősen kételkedik a szeptember 11-i 
események hivatalos változatában. Már rögtön abban, hogy ha a Bush-kormány 
sem m it nem tudott a terrortám adásokról, akkor m iként tudta a tett elkövetése után 
azonnal megnevezni a 19 tettest, valam int Oszama bin Ladent, Szaddám H uszeintés 
segítőiket. Oly sok dolog „nem stim m el”, írja könyvében von Bülow, hogy felmerül 
a kérdés: vajon a tám adás nem jött-e jól a kormánynak? A gépek elképesztő pontos
sággal ütköztek a célpontoknak, noha azokat állítólag csupán repülőtanfolyamon át
esett „diákok” vezették. Nem beszélve arról, hogy az elhárítás feltűnően passzívnak 
m utatkozott, sőt: bizonyítékok tűntek el. A nyomok, állítja a szerző, a titkosszolgá
latokhoz és m indenek előtt a CIA-hoz vezetnek. Von Bülow -  mellékesen -  a titkos- 
szolgálatok szakértője.

Most pedig nézzük, m it ír a könyv a különösen kényes kérdésekről. A sejtések cí
mű fejezet első alfejezetében (A vártnál kevesebb áldozat) az olvasható, hogy a Világ
kereskedelmi Központ ikertornyaiban összesen 45 ezer ember dolgozott. A tám adást 
követően mintegy tízezer áldozatról adtak hírt. De az ott dolgozók jó része a támadás 
idején még nem volt a helyén, és sokakat ki tudtak m enteni az épületekből. Mint ki
derült, az áldozatok száma nem haladta meg a háromezret. Ennek egyik oka az volt, 
hogy a gyilkos tám adás időpontja reggel 8 és 9 között volt, vagyis a New York-i pénz
ügyi központ vezetői akkor még nem érkeztek meg a munkahelyükre. Az áldozatok 
lényegében főként az épület rendeltetésszerű használatáért felelős személyzetből ke
rültek ki, vagyis portások, ablaktisztítók, a felvonókat karbantartó személyzet, biz
tonsági erők, titkárnők stb. A tám adás igen intelligens tervezői mindezt nyilván tud
ták. Márpedig, ha az óram ű pontosságával eljáró tetteseknek az lett volna a szándé
kuk, hogy a Világkereskedelmi Központot ne csak jelképként, hanem az amerikai vi
lághatalom pénzügyi és gazdasági központjaként is elpusztítsák, akkor kézenfekvő 
lett volna, hogy az ott a hatalm at gyakorló embereket is célba vegyék. Csakhogy a tet
tesek a terrorcselekmény idejének megválasztásával éppen ezt kerülték el.

A következő fejezet (Mit tudott az izraeli titkosszolgálat?) első alfejezete (A pa
lesztinok elűzése és a lélektani hadviselés) e mondatokkal kezdődik: „Gyorsan lábra 
kapott az az állítás, hogy a Világkereskedelmi Központ izraeli használóit előre figyel
meztették, és ezért gyakorlatilag nem  szerepeltek az áldozatok között. Az ilyen állí
tások tárgyalásakor azonnal felmerül az antiszem itizm us vádja. Ennek ellenére m in
denkinek, aki egy, a titkosszolgálatok által fedett műveletet elfogulatlanul meg akar 
vizsgálni, elfogulatlanul kell vizsgálódnia. Még a hihetetlennek tűnő utalásokat is 
össze kell gyűjtenie és ki kell értékelnie. Amerikai oldalon a CIA-nek, az izraeli olda
lon a Moszadnak fedett műveletekben gazdag múltja van, amelyek célja az volt, hogy 
a tömegek tudatos és tudatalatti beállítottságát a lélektani hadművelet eszközeivel 
manipulálják. A Moszad egykori ügynökei, Viktor Osztrovszki és Ari Ben-Menase 
számos olyan példát sorol fel, amely azt mutatja, hogy a világ közvéleményét milyen 
módon m anipulálták terrorcselekményekkel -  amelyekről nyilvánvalóan azt hitték, 
hogy azokat arab fanatikusok hajtották végre, holott a Moszad közvetítői indították 
el őket -  úgy, hogy az Izrael által az elfoglaltterületeken végrehajtott tisztogatási po
litikát elítélés helyett e ltű rjék ... Ha funkcionáló m édiatájkép lenne, az izraeli kor
mány politikáját a dem okratikus világ tiltakozása nehézzé tenné” -  írja von Bülow, 
akinek könyvéből további részleteket ism erhet meg az olvasó a jövő héten.

Vera Szabadi
Kiemelés


